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سرمقاله

اقتصاد و فرهنگ 
ادامه از صفحه یک

قطعاً زمانی که افراد جامعه نتوانند به راحتی خوراک 
و سلامت خود را تامین کنند، نمی توان از آن ها انتظار 
برای  داشت،  را  فرهنگی  مندی  دغدغه  و  پیشرفت 
همین است که این روزها شاهد کمتر شدن یا حتی 
محو شدن کالاهای فرهنگی از سبد مصرفی بسیاری 
از خانواده ها هستیم، از کارگری که چند ماه است 
حقوق خود را دریافت نکرده و یا حقوقش هیچ تناسبی 
با وضعیت تورم جامعه ندارد چگونه می توان انتظار 
داشت که برای خودش و فرزندانش دغدغه ی فرهنگی 
داشته باشد و یا حتی بتواند برای فرزندانش کالای 

فرهنگی همچون کتاب تهیه کند؟
فقر فرهنگی حاصل از مسائل اقتصادی را در آینده 
برطرف  می توان  زمان  و  بودجه  میزان  با صرف چه 
کرد؟ یکی از آخرین نمونه های تاثیر مسائل اقتصادی 
در مسائل فرهنگی را می توان در کمتر شدن و شیب 
نزولی شرکت کنندگان مرد در کنکور سراسری امسال 
دانست! مردانی که به دلیل مسائل اقتصادی حاضر 
به شرکت در کنکور سراسری و ادامه تحصیل نیستند، 
و قطعاً کم شدن نیروی متخصص و تحصیل کرده 
مرد در جامعه می تواند خسارات جبران ناپذیری را به 

صنعت و سایر موارد مورد نیاز کشور وارد سازد.
مشاهده این موارد اهمیت پرداختن به این موضوع 
را چند برابر می کند! همان طور که مسائل اقتصادی 
برای حیات و رشد افراد جامعه ضروریست به همان 
روح  تعالی  و  رشد  برای  نیز  فرهنگی  مسائل  میزان 
و روان آن ها لازم است. ناگفته پیداست نمی توان 
مسائل فرهنگی و اجتماعی را فارغ از مسائل اقتصادی 
دانست و بررسی کرد و گویی حل مشکلات فرهنگی 
و اجتماعی در برطرف شدن مسائل اقتصادی است، 
به نظر می رسد باید چاره ای اصولی و اساسی تر برای 
مسائل اقتصادی اندیشید و گویی  طرح های اقتصادی، 
و  تورمی  مشکلات  از  گره ای  تاکنون  نتوانسته اند 
از  استفاده  با  می رسد  نظر  به  کنند،  باز  اقتصادی 
سیستم شایسته سالاری و استفاده از افراد متخصص 
در امور اقتصادی و همچنین یاری جستن از پتانسیل 
بالای علمی و دانشگاهی کشور بتوان گام های اساسی 
برای برطرف کردن مسائل اقتصادی برداشت، تا بتوان 
جلوی آسیب های جبران ناپذیر فرهنگی و اجتماعی را 

در آینده گرفت. 

خبر

اخبار

مسعود پزشکیان: 
ایران را طوری می سازیم تا 

بیگانگان ناامید شوند
رئیس جمهور با اشاره به حادثه بندر شهید رجایی، 
گفت: ما به خانواده آنها از هر نظر رسیدگی خواهیم 
کرد، به همان شکلی که دولت به خانواده های فوت 
اجازه  دولت  کرد،  رسیدگی  طبس  معدن  شدگان 
نمی دهد خانواده های فوت شدگان با مشکل مواجه 

شوند.
به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان صبح امروز در 
سی و ششمین جشنواره ملی امتنان از کارگران و 
گروه های کار نمونه به مناسبت روز کارگر با تبریک 
رجایی  شهید  بندر  حادثه  کرد:  اظهار  کارگر،  روز 
ناراحتی  موجب  واقعا  ما  برای  که  بود  تلخ  بسیار 
شد. در بندرعباس تصمیم گرفته شد که چون آن 
منطقه بیمه البرز بود، بیمه خسارات را پرداخت کند. 
در دولت به وزیر تعاون اعلام کردیم همه کسانی 
که جان خود را از دست دادند باید شناسایی شوند 
و علاوه بر حق و حقوق آنها، مشکلات آنها احصا 
شود. وی ادامه داد: ما به خانواده آنها از هر نظر 
رسیدگی خواهیم کرد، به همان شکلی که دولت به 
رسیدگی  طبس  معدن  شدگان  فوت  خانواده های 
کرد، دولت اجازه نمی دهد خانواده های فوت شدگان 
با مشکل مواجه شوند. خود را موظف می دانیم به 
خانواده این افراد از هر نظر رسیدگی کنیم. رئیس 
جمهور تصریح کرد: بهداشت و سلامت حق همگانی 
است و خود را موظف به رسیدگی به سلامت همه 
و  بهداشتی  مسائل  به  بالاخص  دانیم.  می  مردم 
دولت  در  کرد.  خواهیم  رسیدگی  کارگران  سلامت 
سلامت  دهیم  می  قول  و  داشت  خواهیم  جلسه 
دهیم  نمی  اجازه  و  کرد  خواهیم  تامین  را  کارگران 
مشکلی پیش بیاید. وی ادامه داد: نهضت ساخت 
مدارس و نوع  آموزش در مدارس را راه اندازی کرده 
ایم. فرزندان ما آیندگان کشور هستند و اگر نتوانیم 
آنها را درست آموزش دهیم، آینده درستی نخواهیم 
داشت. اجازه نمی دهیم دانش اموزان، آموزش های 
ناصحیح و غیرکافی داشته باشند. پزشکیان بیان کرد: 
تلاش می کنیم نه در مدارس خاص بلکه کیفیت و 
کمیت آموزش را مدارسی که کارگران فرزندان خود را 
آنجا می فرستند، اصلاح خواهیم کرد. وی افزود: در 
رابطه با مسائل بانکی مطالبات شما را دنبال می کنیم 
تا مشکلات حل شود. تا جایی که در توان داریم، 
در دولت پیگیری می کنیم تا روند اعتماد به کارگران 
حل شود. رئیس جمهور در پایان تاکید کرد: با کمک 
شما ایران را طوری می سازیم تا طمع بیگانگان در 
رابطه با کشورمان ناامید شود. آینده کشور را ما و 
شما خواهیم ساخت. ایران را  باید طوری بسازیم 
که شایسته همه ایرانیان باشد. امیدوارم تلاش شما 

بتواند آینده کشور را تضمین کند.

عراقچی در حاشیه جلسه دولت: 
دور جدید مذاکرات در رم برگزار 

می شود

جدید  دور  برگزاری  از  ایران  خارجه  امور  وزیر 
مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا در رم خبر داد.

به گزارش ایسنا، سیدعباس عراقچی در حاشیه 
جلسه امروز هیات دولت در جمع خبرنگاران در 
پاسخ به پرسشی درباره محل مذاکرات غیرمستقیم 
دور بعدی ایران و آمریکا، گفت: مذاکرات در رم 

برگزار می شود.
وزیر امور خارجه تاکید کرد: روز جمعه نیز قبل  از 
دور بعدیِ مذاکرات یک جلسه با ۳ کشور اروپایی 

خواهیم داشت.
درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  خارجه  امور  وزیر 
تحریم های اخیر آمریکا، گفت: این امر مسلماً پیام 
مذاکرات طرف های  در جریان  اینکه  دارد.  منفی 
مقابل اقدامات تحریک آمیز را انجام دهند، می تواند 
جدیت آنان را زیر سئوال ببرد. البته ما در جریان 
هستیم که دیدگاه های مختلفی در آمریکا وجود 

دارد و لابی های مختلفی در آنجا عمل می کنند.
وی در پاسخ به این پرسش که تأثیر شکل گیری 
اختلافاتی در دور دوم مذاکرات بر روند آن چیست، 
اختلافات  براساس  مذاکره ای  هر  کرد:  تصریح 
صورت می گیرد، اگر اختلافی وجود نداشته باشد 

که مذاکره انجام نمی شود.
عراقچی با بیان اینکه سه کشور اروپایی به نظر 
من به خاطر سیاست های غلطی که اتخاذ کردند 
در حال حاضر نقش شان کمرنگ تر شده است، 
اظهار کرد: ولی ما مایل به این قضیه نیستیم و 
برای همین هم دور بعدی مذاکرات را آمادگی داریم 

با آن ها در رم برگزار کنیم.
این  علاقمندیم  ما  افزود:  خارجه  امور  وزیر 
موضوع در یک فهم و درک جهانی حل و فصل 
شود. ما مذاکرات خود را با اروپا ادامه می دهیم اما 

مذاکرات اصلی اکنون با آمریکا در جریان است.
پول های  وضعیت  درباره  همچنین  عراقچی 
بلوکه شده ایران نیز تاکید کرد: پول های بلوکه شده 

بخشی از تحریمی است که باید برداشته شود.
علی  شود،  انجام  توافقی  هر  شد:  یادآور  وی 
القاعده راستی آزمایی مربوط به مسائل هسته ای 
انرژی  آژانس  عهده  به  که  است  وظیفه ای  آن، 
هسته ای می تواند قرار گیرد. آژانس در آینده اگر 

توافقی صورت بگیرد نقش مهمی خواهد داشت.
وزیر امور خارجه همچنین در پاسخ به پرسشی 
درباره اینکه آیا موضوع غنی سازی زیر ۲۰ درصد 
به عنوان خط قرمز به طرف آمریکایی تفهیم شده 
است، تصریح کرد: خط قرمزهای ایران کاملاً روشن 

و به طرف آمریکایی نیز اعلام شده است.

آملی لاریجانی:
مجمع تشخیص در بررسی لوایح 

پالرمو و CFT نه تعلل خواهد کرد و 
نه تعجیل

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 
مجمع تشخیص مصلحت بنای تعلل و یا تعجیل 
در بررسی لوایح پالرمو و CFT ندارد زیرا معتقد 
هستیم که باید همه زوایای این لوایح برای اعضا 

روشن شود.
تشخیص  مجمع  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
مصلحت نظام، جلسه روز چهارشنبه ۱۰ اردیبهشت 
مجمع تشخیص مصلحت نظام به ریاست آیت الله 
آملی لاریجانی و با حضور سران سه قوه، اعضای 
حقیقی و حقوقی مجمع،  فقهای شورای نگهبان، 
رئیس کل بانک مرکزی و سرپرست وزارت اقتصاد 

برگزار شد.
در ابتدای این جلسه آیت الله آملی لاریجانی 
ضمن  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
معصومه  حضرت  ولادت  و  کرامت  دهه  تبریک 
جلسه  کار  دستور  به  اشاره  با  علیها  الله  سلام 
صحن مجمع مبنی بر رسیدگی به لایحه پالرمو، 
از جریانات سیاسی که مجمع را متهم به تعلل یا 
تعجیل در رسیدگی به این لوایح می کنند گلایه کرد 
و گفت: مجمع تشخیص بنای تعلل و یا تعجیل در 
بررسی این لوایح را ندارد زیرا معتقد هستیم که باید 
همه زوایای این لوایح برای اعضا روشن شود، در 
 CFT این راستا چندین ماه بررسی لایحه پالرمو و
در دستور کار کمیسیون مشترک قرار داشت و این 
لوایح با حضور مسئولان و کارشناسان مورد بحث و 

بررسی قرار گرفت.
وی با اشاره به دومین جلسه بررسی لایحه پالرمو 
در صحن مجمع تشخیص گفت: مجمع این لوایح 
را با دقت و متانت بررسی می کند و این فضا سازی 
از سوی گروه های مختلف اشتباه  های سیاسی 

است.

بود:  گفته  نیز  دفاعیه  نطق  همین  در  پزشکیان 
»می خواهم بگویم هماهنگ شدیم اینجا آمدیم شما از 
من بپذیرید. همه وزرای پیشنهادی هماهنگ شدند و 

آمدند. برخی ها که تفاهم نبود وارد لیست نکردیم.«
پس از این سخنان حتی کسانی که احتمال افتادنشان 
می رفت نیز توانستند به دولت بپیوندند. از جمله این 
افراد عبدالناصر همتی، محمدرضا ظفرقندی و احمد 
بود  مشخص  آرا  تعداد  از  که  این  با  بودند.  میدری 
بخشی از مجلسی ها زیر بار این حرف نرفتند اما نهایتا 
کابینه پزشکیان کامل شد. اما این، به معنای آن نبود 
که جبهه پایداری همینگونه بنشیند و نظاره گر آن باشد 
که چهار سال به جای سعید جلیلی، مسعود پزشکیان 

ریاست دولت را بر عهده دارد.
کدام وزرای اقتصاد استیضاح شدند و کدام یک 

استیضاح نشدند؟
نفر اول لیست عبدالناصر همتی بود که سه سال 
ابراهیم  انتخابات ریاست جمهوری روبروی  قبل در 
و  اقتصاد  از  او  دانش  و سطح  بود  نشسته  رئیسی 
از  پس  ماه  برد. شش  می  زیر سوال  را  کشورداری 
آغاز وزارت همتی، با نوسانات قیمت دلار در کشور 
جبهه پایداری فرصت را غنیمت شمرد تا هم ضرب 
شستی به پزشکیان و هم به همتی نشان دهد. اما 
تخصصی  و  فنی  آنکه  از  بیشتر  استیضاح  این  چرا 
باشد، سیاسی بود؟ گذشته از آنکه در مدت نبود وزیر 
اقتصاد، در روند مذاکرات ایران و آمریکا قیمت دلار 
به دولت  نگاهی  توان  پیدا کرده است، می  کاهش 
های متبوع جریان پایداری انداخت که در آن ها حتی 
وزرای  از  اقتصادی هیچ یک  نوسانات  با شدیدترین 
اقتصاد استیضاح نشدند. با منطق نوسانات بازار ارز، 
وزیر اقتصاد دولت رئیسی که وزارت اقتصاد را با دلار 
از  تومانی تحویل گرفت و زمان خروجش  ۲۵ هزار 
دولت آن را با قیمت ۵۸ هزار تومانی تحویل داد، در 
طول سه سال باید به بهارستان احضار می شد. حال 
آنکه در دولت دوم حسن روحانی مسعود کرباسیان 

وزیر اقتصاد با استیضاح برکنار شده بود.   
استاندارد دوگانه برای شمس الدین حسینی

استیضاح  رئیسی  دولت  اقتصاد  وزیر  فقط  نه 
هم  نژاد  احمدی  محمود  دولت  در  که  بود  نشده 
چنین ضیافت باشکوهی در مجلس شکل نگرفت. 
نژاد، قیمت  احمدی  اول محمود  اگرچه در دولت 
دلار رشد ۹.۱ درصدی داشت اما در دولت دوم او 
از ۹۸۰ تومان سال ۸۸ به نزدیک ۳۶۰۰ تومان هم 
رسید. آن موقع شمس الدین حسینی وزیر اقتصاد 
دولت احمدی نژاد بود. او اکنون در بین نمایندگان 
مجلس دوازدهم قرار دارد اما او هم هیچ گاه به خاطر 
نرخ دلار استیضاح نشد. اما نمی توان نادیده گرفت 
ارتباط  که یکبار استیضاح او در آبان ۱۳۹۰ که در 
از  نشان  بود  تومانی  میلیارد  هزار  اختلاس سه  با 

سیاسی کاری پایداری چی ها دارد. 
حسینی  الدین  شمس  چرا  که  نیست  آن  سخن 
نمایندگان  که  است  آن  سخن  بلکه  نشد  استیضاح 
پایداری چی، استاندارد دوگانه ای را دنبال می کنند. 
شمس الدین حسینی که جزو حامیان همتی بود، حالا 
نامش به عنوان یکی از جانشینان احتمالی همتی مطرح 
شده است. با وجود آنکه گزینه های محتمل تری از 
برای رفتن به باب همایون مطرح شده اما اگر شمس 
الدین حسینی گزینه جدی پزشکیان برای وزارت اقتصاد 
باشد باید خود را آماده چالش های زیادی با همکاران 

امروز خود کند.

مدنی زاده؛ از همتی به توان دو تا به دنیا آورنده فرزند 
در آمریکا

به جز حسینی، نام پنج نفر دیگر هم به عنوان وزیر 
پیشنهادی اقتصاد مطرح شده است: علی طیب نیا، 
سیدکامل تقوی نژاد، محمد هادی سبحانیان، حمید 
پاداش و سیدعلی مدنی زاده. از ظاهر امر پیداست  
مدنی زاده جدی ترین گزینه است اما همین که نام 
او مطرح شده طیف پایداری تحرکات خود را آغاز 
و  مدیریت  دانشکده  رئیس  مدنی زاده،  اند.  کرده 
اقتصاد دانشگاه شریف و از مدافعان اقتصاد آزاد، 
بخش خصوصی واقعی و کاهش مداخله دولت در 
اقتصاد است. امیرحسین ثابتی نماینده تهران بدون 
آنکه نامی از مدنی زاده بیاورد گفته: براساس برخی 
اخبار، دولت قصد دارد فردی را به عنوان وزیر اقتصاد 
معرفی کند که به لحاظ دیدگاه های اقتصادی غلط، 
همان همتی به توان ۲ است، با این تفاوت که سابقه 

اداره هیچ دستگاه و نهادی را هم نداشته است.
سارا فلاحی نماینده ایلام هم حرفی زده که نشان 
می دهد بخشی از مجلس با همان چوبی که ظریف 
را زده به سراغ مدنی زاده خواهد رفت. او دوباره پای 
قانون به کارگیری افراد در مشاغل حساس را به میان 
آورده و گفته: وزارت اقتصاد خیلی وزارتخانه مهمی 
کند.  زودتر معرفی  را  فردی  رئیس جمهور  و  است 
شنیدم فردی مورد نظرشان بوده و او هم بچه اش 
متولد آمریکا بوده، شناسنامه آمریکایی داشته و اگر 

بیاید غیرقانونی است.

۴۱ امضا برای استیضاح تنها وزیر زن کابینه پزشکیان
به جز این ها حالا، وزیر راه و شهرسازی دولت هم 
در مظان استیضاح قرار گرفته است. منان رئیسی طراح 
استیضاح وزیر راه و شهرسازی که قبلا هم مخالف انتخاب 
او به عنوان وزیر راه بود، گفته طرح استیضاح خانم 
صادق تاکنون  به ۴۱ امضا از سوی نمایندگان مجلس  
استیضاح  این  است. در محورهای هشت گانه  رسیده 
فقط یک مورد به حادثه انفجار بندر شهید رجایی ربط 
پیدا می کند و مابقی عبارتند از: بستن سامانه ثبت نام 
مسکن و محروم کردن مردم از حقوق قانونی خود، عدم 
انجام تکالیف قانونی متناسب با قانون جوانی جمعیت، 
عملکرد بسیار ضعیف وزارتخانه در اجرای قوانین تنظیم 
وزارتخانه  بسیار ضعیف  عملکرد  بازار مسکن،  کننده 
در اجرای قوانین تنظیم کننده بازار مسکن، سردرگمی 
و بی برنامگی مفرط در عزل و نصبهای مکرر و قانون 
نماینده سراب که  شکنی های مکرر. مجید نصیرپور 
پیشتر نیز مخالف انتخاب فرزانه صادق به عنوان وزیر 
راه بود، به خبرگزاری فارس گفته: جمعی از نمایندگان 
با توجه به مجموعه عملکرد وزیر راه در چند ماه گذشته 
به خصوص اتفاقات اخیر در حوزه مسئولیت این وزیر، 
تصمیم گرفتند که طرح استیضاح وی را تهیه و به جریان 
بیندازند. به گفته او: توزیع نامتوازن اعتبارات، مدیریت 
ضعیف در سطح کلان، استفاده از افراد چند شغله و 

انتصابات غیر موجه از محورهای این استیضاح است.
استدلال سیاسی در رای به وزیر تخصصی

فرزانه صادق نیز از جمله افرادی بود که مشخص نبود 

بتواند به دولت پزشکیان برود اما با دفاعیه پزشکیان 
توانست رای ۲۳۱ رای از آن خود کند. در مورد او نیز به 
نظر می رسد استیضاح بیشتر از آنکه فنی و تخصصی 
باشد جنبه سیاسی دارد. حوزه عمران و شهرسازی هم 
مدتهاست که از مدیریت سیاسی به دور نمانده است.

پایداری چی ها در دولت حسن روحانی تلاش کرده 
سه  هر  اما  کنند  استیضاح  را  آخوندی  عباس  بودند 
بار استیضاح به شکست انجامید. اما انتخاب مهرداد 
بذرپاش به عنوان وزیر راه در دولت رئیسی در حالی 
که حتی یک روز سابقه شهرسازی نداشته به راحتی 
دوش  بر  تهران  مدیریت  دیگر  سوی  از  شد.  ممکن 
علیرضا زاکانی قرار گرفته است که هیچ گونه تخصصی 
در این حوزه ندارد. فاطمه صادق در زمان شهرداری 
پیروز حناچی مدتی مدیر کل شهرسازی و طرح های 
شهری تهران بود و سپس معاون شهرسازی و معماری 
ایران و دبیر شورای عالی شهرسازی و معماری ایران 
در وزارت راه و شهرسازی شد. او در اواخر فعالیتش 
در وزارت راه، علیرضا زاکانی، شهردار تهران را به دلیل 
بافت  در  »غیرقانونی«  صدور مجوزهای ساخت وساز 
تاریخی تهران، به نقض قوانین متهم کرد. این اقدام 
او را به عنوان یکی از مخالفان اصلی زاکانی در وزارت 
نیز  از سوی بذرپاش  او  راه و شهرسازی مطرح کرد. 
کنار گذاشته شد. همه اینها در کنار هم این تحرکات 
مخالفان صادق را سیاسی نشان می دهد. حالا باید 
طیف  نمایندگان  استیضاح  روز  در  دید  و  کرد  صبر 

پایداری چه استدلالی خواهند کرد.

سخنگوی دولت با اشاره به حادثه بندر شهید رجایی گفت: دولت 
اصلاً علاقه مند نیست که موضوعات را با مردم در میان نگذارد و 
باید پاسخگویی داشته باشد و این جزو وظایف دولت است. یقیناً 
این موضوع، موضوع مهمی برای خود دولت است. به هیچ عنوان ما 
محرم تر از مردم نداریم و مسلماً همه ما موظف هستیم که به مردم 
واقعیت را بگوییم و با آن ها حقایق را به اشتراک بگذاریم، چراکه 

مردم ولی نعمتان این دولت هستند.
فاطمه مهاجرانی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، ضمن ابراز تسلیت 
در پی اتفاق دردناک انفجار بندر شهید رجایی با همه هموطنانی که 
عزیزانشان را در این حادثه از دست دادند ابراز همدردی و برای همه 

آسیب دیدگان طلب شفای عاجل کرد.
وی درباره این که چرا با وجود گذشت چهار روز از حادثه تلخ بندر 
شهید رجایی، هنوز مشخص نشده در کانتینر هایی که منفجر شده 
چه محموله ای و دقیقاً متعلق به چه شرکت، سازمان و نهادی بوده 
است؟ گفت: دولت اصلاً علاقه مند نیست که موضوعات را با مردم 
در میان نگذارد؛ دولت یقیناً موضوع را با مردم به اشتراک می گذارد 
و شفاف سازی می کند و باید پاسخگویی داشته باشد و این جزو 
وظایف دولت است. یقیناً این موضوع، موضوع مهمی برای خود 
دولت است و اهمیت زیادی دارد که بخواهد شفافیت داشته باشد.
با کسانی که در ماجرای بندر شهید رجایی قصور و تقصیری 

داشته باشند برخورد می شود
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: نکته ای که وجود دارد این است 
که ما با یک حادثه مواجه هستیم که چند ده تن از هموطنان عزیز 
ما در آن جان خود را از دست داده اند. لذا اولویت با این است 
که بتوانیم ابتدا موضوعاتی را که به جان انسان ها مربوط می شود، 
که  بود  اول  نکته  حریق  اطفاء  موضوع  یعنی  کنیم.  ساماندهی 

آتش نشانان تا زمان انجام این مصاحبه هم مشغول لکه گیری های 
انتقال  طبیعتاً  و  بود  باقی مانده  آتش  از  که  بودند  کوچک تری 

مصدومین نیز از نکات اصلی این موضوع است.
وی خاطرنشان کرد: ولی موضوعات بررسی می شود و همان طور 
که هم مقام معظم رهبری فرمودند و هم رئیس جمهور و معاون اول 
گفته اند، حتماً با کسانی که در این زمینه چه قصور و چه تقصیر 

داشته باشند برخورد خواهد شد. 
محرم تر از مردم نداریم، همه موظفیم که به مردم واقعیت را 

بگوییم
مهاجرانی درخصوص این که  منابع استانی، حوزه های اقتصادی در 
بندرعباس و تهران مانند سازمان بنادر یا مدیریت بحران می گفتند 
که از دولت و شورای اطلاع رسانی دولت به ما اعلام شده که تا زمان 
مشخص شدن دلایل حادثه نکنیم آیا واقعاً تأکیدی از سوی شورای 
اطلاع رسانی دولت و خود دولت بر این مسأله وجود داشته است، 
گفت: دولت به منظور دستیابی به صدای واحد، این رویکرد را اتخاذ 
کرده است. اگر نه که دنیای اطلاع رسانی این روزها به قدری وسیع 

است و شما خبرنگاران آنقدر باهوش هستید که به راحتی می توانید 
به اطلاعات مورد نیاز خود دسترسی پیدا کنید.

وی خاطرنشان کرد: آنچه که اتخاذ شد به معنای انسداد خبری 
نبوده است، بلکه به معنای این است که بتوانند موضوعات را به 
گونه ای مدیریت کنند. زیرا ممکن است من با کسی صحبت کرده 
باشم و او بگوید که ۵۰ نفر کشته شده اند و یک ساعت بعد کسی 
دیگر صحبت کند و بگوید ۴۰ نفر کشته شده اند. بنابراین، به منظور 
جلوگیری از ایجاد شائبه در ذهن مردم به خاطر تعدد اعداد، این 

رویکرد اتخاذ شده است.
سخنگوی دولت تاکید کرد: به هیچ عنوان ما محرم تر از مردم 
نداریم و مسلماً همه ما موظف هستیم که به مردم واقعیت را بگوییم 
و با آن ها حقایق را به اشتراک بگذاریم، چراکه مردم ولی نعمتان این 

دولت هستند.
وی در خصوص اینکه آیا زمان خاصی برای اعلام جزئیات حادثه 
بندر شهید رجایی به مردم مشخص شده است، بیان کرد: چراکه 
نه، به محض اینکه اطلاعاتی به دست آوردم، حتماً آن را اعلام 

خواهم کرد.
امیدوارم از حق استیضاح به عنوان حربه سیاسی استفاده نشود

مهاجرانی درباره کلید خوردن استیضاح وزیر راه و شهرسازی در 
مجلس و اینکه برخی  حادثه بندرشهید رجایی را بهانه ای برای مطرح 
شدن استیضاح بیان کردند، درباره اینکه سهم خانم صادق و عملکرد 
ایشان در ماجرای بندر شهید رجایی چقدر است؟ به نظر شما این 
استیضاح سیاسی است یا خیر، گفت: استیضاح حق مجلس است، 
ولی امیدوارم از این حق به عنوان حربه سیاسی استفاده نشود؛ 
این حق باید در راستای منافع ملی و به نفع منافع مردم به کار 

گرفته شود. 

فرزانه صادق قربانی سیاست ورزی جبهه پایداری می شود؟

دورخیز برای حذف وزیر راه و شهرسازی
هنوز ۹ ماه نشده است که مسعود پزشکیان و وزرایش بر سر کار آمده اند. او که چندی پیش وزیر اقتصادش را از دست داده بود حالا قبل از معرفی وزیر 
اقتصادش باید آماده استیضاح دومین وزیر خود شود. این وزیر کسی نیست جز فرزانه صادق مالواجرد، وزیر راه و شهرسازی؛ وقتی مسعود پزشکیان در 

آخرین روز مرداد ماه زمانی که برای دفاع از کابینه اش به مجلس رفته بود، درباره فرزانه صادق گفت: »خانم صادق مالواجرد را خود آقا گفتند باشد.«

همه موظفیم درباره حادثه بندر شهید رجایی واقعیت را به مردم بگوییمسخنگوی دولت:

او در اواخر 
فعالیتش در 
وزارت راه، 

علیرضا زاکانی، 
شهردار تهران 

را به دلیل 
صدور مجوزهای 

ساخت وساز 
»غیرقانونی« در 

بافت تاریخی 
تهران، به نقض 

قوانین متهم 
کرد

رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت رسیدگی فوری به آسیب دیدگان حادثه بندر 
شهید رجایی، از مسئولان خواست تا اولا شناسایی بسترها و زمینه های وقوع حادثه 

و رفع آنها را بر یافتن مقصر مقدم داشته و ثانیا به دنبال اصلاح ساختاری، برنامه ای 
و مدیریتی اداره بنادر و گمرکات کشور باشند.

به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان صبح امروز چهارشنبه، در جلسه هیئت دولت، 
با تسلیت مجدد و آرزوی صبر برای خانواده های جانباختگان سانحه بندر شهید 
رجایی، طلب مغفرت برای درگذشتگان و ابراز همدردی با مجروحین این حادثه، از 
وزرای کشور و راه و شهرسازی، استاندار هرمزگان، نیروهای مسلح، نیروهای هلال 
احمر و همه کسانی که از اولین ساعات پس از حادثه، در روند امدادرسانی حضور 

داشتند و حس همدلی و وفاق را به نمایش گذاشتند، قدردانی کرد.
رئیس جمهور همچنین از همه کشورهایی که با دولت و ملت ایران در این حادثه 
ابراز همدردی کردند، قدردانی و از دولت روسیه بابت اعزام تجهیرات و نیروهای 
امدادی تشکر کرد. پزشکیان در ادامه از مسئولان مربوطه خواست که با هماهنگی 
شرکت های بیمه گذار، پیگیر احصای خسارت ها و پرداخت هر چه سریع تر آنها باشند 
تا خسارت دیدگان و آسیب دیدگان بیش از این متضرر و از آسیب های وارده متاثر 
نشوند و گفت: وزارت صمت نیز با شناسایی و جمع آوری دقیق اطلاعات خودروهایی 
که در محدوده بندر از این انفجار آسیب دیده اند، با همکاری همه دستگاه ها، پیگیر 
کمک به جبران خسارت آنها باشد. رئیس جمهور در ادامه سخنانش با بیان اینکه 

شناسایی علت و بستر وقوع این سانحه، مقدم بر شناسایی عامل و مقصر حادثه 
است، تصریح کرد: اگر ما به دنبال مقصر باشیم، انگیزه بیشتری برای پنهان کاری 
وجود خواهد داشت، لذا در وهله اول باید به دنبال شناسایی اشکالات و بسترهای 
وقوع این حادثه باشیم، تا با رفع آنها، جلوی تکرار دوباره چنین فجایعی گرفته شود. 
در این راستا همه ارگان های درگیر باید با ارائه اطلاعات دقیق نهایت همکاری و 
همراهی را در مسیر شناسایی زمینه های وقوع و پیشگیری از تکرار این سانحه داشته 
باشند. پزشکیان مسئله مهم دیگر را دپوی حجم انبوه کانتینر در بندر شهید رجایی 
عنوان کرد و با غیرقابل قبول توصیف کردن چنین رویه ای گفت: رئیس سازمان اداری 
و استخدامی به سرعت با انجام مطالعات تطبیقی و بررسی های مقایسه ای، از نحوه 
اداره بنادر و گمرکات در دیگر کشورها، برترین و موفق ترین تجربه ها را شناسایی و 
بر اساس اطلاعات به دست آمده، نسبت به اصلاح ساختارها، برنامه ریزی و شکل 

مدیریت بنادر و گمرکات کشور اقدام شود.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: امروز با تکیه بر تکنولوژی ها و تجهیزات نوین، 
روند واردات کالا از خریداری در مبدأ، بارگیری، حمل، تخلیه، ترخیص تا توزیع 
به طور کامل و دقیق قابل رصد و پیگیری است و باید با انجام مطالعات تطبیقی، 
روندهای واردات و صادرات در کشور هر چه سریع تر اصلاح شوند و به ویژه معطلی 

کالا در بنادر به صفر نزدیک شود. پزشکیان در پایان سخنان خود یک بار دیگر از 
همه مسئولان مربوطه خواست، نهایت تلاش و دقت خود را به کار گیرند، تا با 
جبران سریع تر خسارات، آسیب دیدگان از این حادثه بیش از این دچار مشکل و 
سختی نشوند. در این جلسه وزیر کشور گزارش مبسوطی از حادثه بندر شهید 
رجایی و آسیب شناسی صورت گرفته از مشکلات و نقائص ساختاری، برنامه ای و 
فرآیندی و مدیریتی اداره بنادر کشور ارائه کرد. در جلسه امروز همچنین تعدادی از 

آیین نامه های مربوط به برنامه هفتم پیشرفت به تصویب رسید.
همچنین فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت درباره طرح احتمال آسیب به کالاهای 
اساسی در پی حادثه بندر شهید رجایی، اظهار کرد: هیچکدام از محموله هایی که از 

سوی شرکت بازرگانی دولتی وارد شده، آسیب ندیده است.
غلامرضا نوری قزلجه وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه حادثه بندر شهید رجایی 
تاسف بار بود و بنده تسلیت می گویم، افزود: خوشبختانه کالاهای اساسی موجود 
در آنجا که بالای ۳۵۰ هزار تن بود آسیب چندانی ندیدند و مشکل چندانی پش 
نیامده است. در ساعات اولیه و یک الی دو روزی که در بندر  تاخیر در تخلیه بارها 
صورت گرفت، کشتی هایی که آماده پهلوگیری بودند در بندر امام پهلو گرفتند و هیچ 

مشکلی در زمینه تامین و تدارک کالاهای اساسی در کشور وجود ندارد.

پزشکیان درباره سانحه بدر شهید رجایی مطرح کرد
شناسایی علت وقوع حادثه مقدم بر شناسایی مقصر 
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